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Egy hét Törökországban

Kiállítás és vásár Pécs 
testvérvárosában

Talán a legtöbb ember álmaiban, 
vágyaiban ott él, hogy egyszer szeret
ne eljutni ázsiai országba. Más ég
hajlat, más táj, eltérő hagyományokat 
őrző és más temperamentumú emberek.

Mégis amikor lehetőségem nyílt arra, 
hogy Törökországba utazhatok, gon
dolkodóba estem. Nyáron, amikor ná
lunk is már-már hőgutáig fokozódik a 
meleg — vajon mi fogadja az embert 
Ázsiában, a Fekete-tengertől 500, az 
Égei-tengertől 400 km-re, fent a hegyek 
között? Érdeklődtem az ismerősöktől ■— 
nem tudtak erre választ adni, de Tö
rökország hallatán azonnal megjelent 
arcukon a meglepetés: Te ezen medi- 
tász? Hát az nagyon klassz és érde
kes lehet! Hallottam, a török férfiak 
mennyire kedvelik az európai nőket! 
Aztán a rengeteg déligyümölcs! Arany, 
a sok mecset, a híres török fürdők. Na 
és a strand — ott igazán nem kell 
félni az esőtől és hidegtől.

Ilyen útbaigazítás után összepakol
tam a nyári ruháimat, a fürdőruhát és 
indultam a jelzett időpontban a Feri
hegyi repülőtérre. Azt tudtam, hogy 
nyolcán megyünk Magyarországról, így 
túlságosan nem izgultam, hogy mi lesz 
velem odakint. Mire megérkeztünk Isz
tambulba, már valamennyien jó isme
rősök lettünk. Tudtuk egymásól, hogy 
ki melyik vállalattól jött és hogy mit 
szeretne eladni a törököknek cégük ter
mékei közül. Mert az igazi célunk és 
küldetésünk célja az volt, hogy a kü- 
tahyában rendezett (ez Pécs testvérvá
rosa Törökországban) vásár és kiállítá
son részt vegyünk, az érdeklődőknek 
termékeinket és küldő cégünket bemu
tassuk.

Kint-tartózkodásunk alatt ismerked
tünk a várossal. Kütahya városa bent 
fekszik a szárazföld kellős közepén, 
hegyek között. Lakóinak száma 170 
ezer körül van. Ám, ha valaki megnézi 
egy korábban kiadott útikönyvben, va
lószínű nem ezt a számadatot fogja 
találni. Ezen az utazó, aki járt már Tö
rökországban, nem fog csodálkozni, hi
szen amerre csak vitt a busz minket, 
épülő lakóházakat láttunk. Az ember
nek az a benyomása, mintha valameny- 
nyi települést most építenék.

Kütahya is egy folyton növekvő vá
ros, széles, négy nyomsávos főútvona
lakkal és ehhez csatlakoznak a kisebb

sikátoros utcák régi épületekkel. A vá
ros főterén van egy szökőkút, mely
nek közepén egy török díszítésű váza 
áll, ez a város jelképe, jelezvén azt, 
hogy nagy kerámiaüzeme van, ahol a 
híres porcelán és egyéb kerámia tár
gyak készülnek kézi festésű díszítéssel. 
Az üzemben szerencsénk volt egy láto
gatást tenni, a cég tulajdonosa meg
hívott és körülvezetett a korongozó, 
égető és festő műhelyekben.

A városnak műemléki nevezetességei 
is vannak: ezek a városháza és több 
mecset. Történelmi jellegű nevezetessé
ge közé tartozik Kossuth Lajos és csa
ládjának háza, melyet felújítottak a 
közelmúltban, jelezvén azt, hogy ápol
ják a magyar—török kapcsolatokat 
(Kossuth emigrációban töltött itt kb. 
egy évet 1850—51-ben).

A hozzánk kijelölt idegenvezető gon
doskodott arról, hogy a város és kör
nyékének nevezetességeit megtekintsük. 
Érdekességként meg kell említenem, 
hogy az üzletek és a piaci árusok reg
gel 9 órától este 10—12 óráig is kí
nálják portékájukat a vevőknek és bá
mészkodóknak egyaránt.

Tekintettel a nagy melegre (35—38 
fok), az élet többnyire este válik zajo
sabbá. Sötétedés után rengeteg em
ber jár az utcán és este 8 óra után 
jöttek a vásórlátogatók is. Ekkor lát
tam török asszonyokat-lányokat. Saj
náltuk is őket, hiszen amíg mi ujjatlan 
nyári ruhában éreztük elviselhetőnek a 
meleget, addig ők hosszú ballonkabát
ban, kendővel bekötött fejjel jelentek 
meg családjukkal együtt a vásárban. 
Itt mindenki kedvére nézelődhetett, vá
sárolhatott, a gyerekek pedig felülhet
tek a körhintára, óriáskerékre. De ren
geteg férfi volt egyedül vagy barátai
val, ezek özönlöttek a magyar pavi
lonba, mely este 8-tól 12-ig szinte 
mindig tömve volt.

Lassan eltelt az egy hét, nappal 
szervezett közös program, este pedig 
kiállítás.

Török fürdőben nem voltunk, strandon 
sem, pedig forró délutánokon jól esett 
volna egy kis hűs víz — de a városban 
ilyen nincs. A kezdetben kissé zavaró 
ráérős tempót a végére már megszok
tuk. A törökök nem rohannak és nem 
idegeskednek, még az üzletekben is 
ráérnek foglalkozni a vevőkkel, sőt mi

több, a vásárlónak is rá kell érni egy 
pohár kávét vagy teát elfogyasztani, 
ott, vásárlás közben.

Feltétlenül említést kell tenni a Tö
rökországban kapható cigarettákról és 
árakról. Van néhány török cigaretta- 
fajta 85—180 mm hosszúságban, pl.: 
SAMSUN, MALTEPE elnevezéssel és 
vannak filter nélküli cigaretták. De 
ezeknél kedveltebbek a nyugati már
kák, főleg a Marlboro és a Parliament. 
Az árakat nehéz megítélni, ha átszá
molom, akkor kb. annyi, mint nálunk, 
de más árviszonyok vannak, így nem 
mindegy, hogy milyen egyéb más áru
cikkhez hasonlítjuk.

E rövid cikk keretében teljes részle
tességgel sajnos nem tudok beszámolni 
az élményekről, benyomásokról.

M. T. J.

Őszi tárlatok
Végefelé járunk a szép, kellemes 

nyári időnek, számíthatunk arra, hogy 
nemsokára ősziesre fordul az idő. Ha 
már nem tudunk dolgozgatni a kiskert
ben és a ház, körül, talán megcéloz
hatjuk azt, hogy kicsit művelődjünk is. 
Ehhez kívánunk segítséget nyújtani 
annak közlésével, hogy a Pécsi Galé
riában (amely a Széchenyi téren van), 
valamint a Kisgalériában (Szt. István 
tér 4.) milyen kiállításokat tekinthe
tünk meg október 1-től az év végéig. 
A kiállító termek naponta 10—18 
óráig tartanak nyitva. Kedden szünnap 
van.

A kiállítások megtekintése nemcsak 
művelődésünket segíti, de szépérzékün
ket is bizonyára kedvezően érinti.

Pécsi Galéria: október 1—30.: Gel- 
lér B. István (Pécs) festőművész. No
vember 4—december 4.: Bán Béla 
(1909—1972) festőművész, december 
9—január 8.: Pécsi képzőművészet.

Pécsi Kisgaléria: szeptember 9—ok
tóber 2.: Keserű Ilona (Pécs) festőmű
vész, október 7—november 7.: Buczká 
György (Budapest) üvegtervező, no
vember 11—december 4.: Molnár Sán
dor (Pécs) keramikusművész, december 
9—január 8.: Pécsi képzőművészet.
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A kormány véleményével szemben

Szakszervezeti sajtótájékoztató
A Szakszervezetek Baranya megyei 

Tanácsa 1988. augusztus 26-án, pénte
ken sajtótájékoztatót tartott a SZOT 
székházban, a szakszervezeti mozgalom 
megújulásának programjáról, valamint 
a megye mozgalmi helyzetéről.

A tájékoztatóra az ágazati szakszer
vezetek titkárai, valamint az üzemi la
pok szerkesztői kaptak meghívást. Csi
kós Pál, a SZOT titkára vitaindító be
szédében ecsetelte a mozgalom jelen
legi állapotát — úgy fogalmazott, 
hogy a vajúdás időszakát éli át nap
jainkban a szakszervezet. Ebben a 
megújulási időszakban a szakszervezeti 
vezetők a tagsághoz kívánnak fordul
ni, megtudni, hogy milyen elvárásai 
vannak a tagoknak a mozgalommal 
szemben. Erre a célra kérik a nyilvá
nosság fórumainak segítségét. A rend
szeres tájékoztatást, tájékozódást szol
gálják az ilyen és hasonló jellegű ösz- 
szejövetelek, mint ez a sajtótájékoztató 
volt. Mint elmondta, a mozgalom je
lenlegi helyzete az ország gazdasági 
életével függ össze. A szakszervezetek
nek a stabilizációs program mellé kell 
állniuk. Támogatniuk kell a gazdasági 
reformlépéseket, a szerkezetátalakítást. 
Kényszerűségből tudomásul veszik az 
ezzel kapcsolatos életszínvonal-rom
lást. A szakszervezeteknek a gazdasá
gi átalakítás társadalmi hatásaira kell 
irányítaniuk a figyelmet, arra hatni, 
hogy a tervező szervek jobban mérle
geljék az intézkedéseiknek különféle 
társadalmi hatásait. Alapvető követel
ményként határozta meg a jövőre néz
ve, hogy emberarcúvá kell tenni a 
szakszervezeti munkát. Az elmúlt idő
szakban a különböző szakszervezeti 
testületek elsősorban tervek, határoza
tok, stratégiák véleményezésével fog
lalkoztak, ugyanakkor a dolgozók 
egyéni érdekeinek képviselete háttérbe 
szorult. A főbb kérdések, melyekre 
napjainkbn leginkább oda kell figyelnie 
a szakszervezetnek: a foglalkoztatás

ÚJ LÉTESÍTMÉNYEK

Jé ütemben haladnak a mérlegház szerelési munkálatai

alakulása, a bérreform, valamint a 
szociálpolitika. Ezekben a témakörök
ben jelenleg tagsági vita folyik, mely
nek összegzése az őszi kongresszusra 
várható.

A tájékoztató másik előadója, Med- 
veczky Antal a megye helyzetét, a me
gye dolgozóinak hangulatát foglalta 
össze. A tagságot elsősorban a mun
kahellyel, bérekkel, megélhetéssel kap
csolatos problémák foglalkoztatják. Jo
gos elvárása a dolgozóknak, hogy a 
munka feltételrendszerén (szervezés 
anyagellátás) javítani kell. A munka
erőhelyzettel kapcsolatban elhangzott, 
hogy a megyénknek nincs munkaerő 
gondja, a kb. 7000 munkahelykínálattal 
szemben 2000-ren keresnek munkát. Az 
ajánlat—kínálat struktúrája azonban 
nincs összhangban.

A bérfejlesztések eddig 2—10% kö
rül alakultak, ugyanakkor az árszínvo
nal 17%-kal emelkedett. Az előadó 
nyomatékosan hangsúlyozta — és fel
sőbb fórumok felé is már többször je
lezték —, hogy erősen érződik a vál
lalatoknál a jövedelemadó teljesít
ményvisszafogó hatása (a kormány vé
leményével szemben), mindenki szá
molja hogy mi meddig éri meg. A ter
melés csökkent az előző évekhez ké
pest ennek következtében soha ennyi 
hiánycikk nem volt, mint napjainkban 
— mindez a visszafogott termeléssel 
hozható kapcsolatba. Nagyon zavaró 
vállalati szinten az áruellátási hiány, a 
szocialista export—import zavarai, 
mindez munkaszervezetlenséghez vezet. 
Szó volt még az inflációról, mint 
egyelőre megoldhatatlan, átláthatatlan 
problémáról. A néhány konzultációs 
kérdés a szakszervezet megújulásának 
szervezeti kérdéseire, a szakszervezetek 
és a párt viszonyára vonatkozott. Úgy 
tűnt, ezekre a kérdésekre az épkézláb 
megoldás még nem körvonalazódott.

— Szőts —

Kampány helyett

Érdemi
válaszokat!
A SZOT elnöksége megvitatta, 

majd tagsági vitára közreadta a 
szakszervezeti munka megújításá
nak programját, a bérreformmal 
az üdültetéssel kapcsolatos új el
képzeléseket.

Az elkövetkező hetekben az 
alapszervezetektől választ várnak 
— többek között — az alábbi kér
désekre.

Változzon-e és hogyan a szak- 
szervezetek funkciója, legyen-e el
tolódás az érdekképviselet felé?

Kinek az érdekeit képviselje a 
szakszervezet?

Hogyan értelmezzük a párt ve
zető szerepét elismerő partneri vi
szonyt?

Hogyan határozható meg a 
szakszervezetek önállóságának tar
talma?

A nyitottság, nyilvánosság kér
dése!

Milyen kérdésekkel foglalkozza
nak a szakszervezetek?

Hogyan jelenítsék meg a kor
mányzati szervek álláspontjától el
térő véleményeket?

Hogyan fejlesszük tovább a 
szakszervezeti demokratizmust?

Szükséges-e módositani a vá
lasztási rendszert?

Mi legyen a szakszervezeti kö
zépszervek feladata, hatásköre, 
szervezete?

Kell-e szakszervezeti törvény?
Első olvasásra is azonnal kitűnik, 

hogy alapvető, a szakszervezeti 
mozgalom jövőjét meghatározó 
kérdésekben kell a novemberi 
szakszervezeti értekezletnek dönte
nie. Ennek ellenére ismét kam
pány-módszerhez nyúltunk! Irreá
lisan rövid időt adtak a tagsági 
vélemény megismerésére. Egy-egy 
kérdés felelős megválaszolása is 
több időt igényelt volna! A ren
delkezésre bocsátott vitaanyagok 
azok részére, akiktől a véleménye
ket, az együttműködést várják el, 
nem közérthetőek idegenek. A je
lenlegi gazdasági s politikai lég
kör nem kedvez ehhez a munká
hoz, mert az emberek a szorító 
megélhetési gondjaik miatt türel
metlenekké váltak, a szavak he
lyett most már csak azonnali, ér
demi cselekvést fogadnak el. Úgy 
érzik, hogy a szakszervezet tehetet
len a gazdasági problémákkal 
szemben, úgy vélekednek, hogy a 
jelenlegi személyi és tárgyi leliétel- 
rendszer nem garantálja a moz
galom megújulását!

Következő számunkban közölni 
fogjuk azt az állásfoglalást, amit 
a kérdéskörrel kapcsolatban — 
összegyűjtött véleményekből, javas
latokból — a szakszervezeti bizott
ság kialakított és továbbított a fel
sőbb szervek felé.

Sigora Irma
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Bős - Nagymaros

Visszafordíthatatlan?
Kollégánk, Huber Jenő műszaki osz

tályvezető, parlamenti képviselő dele
gáció tagjaként megtekintette a Bős— 
Nagymaros vízlépcsőrendszert, az ott 
folyó munkákról és tapasztalatairól kér
deztem.

— Mostanában „slágertéma" lett 
nálunk Bős—Nagymaros. Tulajdonkép
pen mi épül a Dunának ezen a sza
kaszán?

— Az építkezés négy fő részből áll, 
és magyar, illetve csehszlovák területen 
helyezkedik el. Első része a dunakiliti 
duzzasztómű és víztározó, a beruházás 
legnagyobb magyarországi létesítmé
nye. Ez a hatalmas vasbeton és acél 
„erődítmény" útját állja az Alpokból 
érkező víztömegnek és egy 60 négyzet
kilométernyi vízfelületű mesterséges ta
vat hoz létre. A Dunakiliti és Pozsony 
közötti árteret tölti ki, és 200 millió 
köbméter víz befogadására alkalmas. 
(Ez a Duna két napi teljes vízhoza
ma.) A tározó feladata, hogy alacsony 
vízállás esetén is biztosítsa az áram- 
termelést, illetve áramtermelési csúcs- 
időszakban nagyobb vízmennyiséget 
ad. A második fő rész a Dunakiliti és 
Szap közötti mesterséges üzemvízcsa
torna. A tározó után a Duna két ágra 
oszlik, a víz nagyobbik része a bősi 
erőmű felé csehszlovák oldalon halad 
egy kb. 500 méter széles mesterséges 
csatornában 17 km hosszban, és az 
erőmű után egy 8 km hosszú csatorná
ban Szopnál egyesül a természetes fo
lyómederrel. A fő hajóút a Bős felé 
haladó ág lesz zsilipeléssel, míg az 
eredeti ágat a kis merülésű hajók 
használhatják. A harmadik nagyobb 
egység a bősi 720 MW teljesítményű 
erőmű, vízlépcső és zsiliprendszer, míg 
a negyedik a nagymarosi duzzasztómű, 
vízlépcső, hajózsilip és vízierőmű lesz. 
A duzzasztómű biztosítja a hajózható 
vízmélységet, 160 MW teljesítményű ví
zierőművet hajt, és közúti hídként ösz- 
szeköttetést teremt Visegrád és Nagy
maros között. A folyó védműveit úgy 
tervezték, hogy a legnagyobb árhullá
mok, sőt még egy esetleges földren
gés se tegyen kárt bennük. Az építke
zés tízezer hektár csehszlovák és négy
ezer hektár magyar területet vesz 
igénybe.

— Mennyibe kerül a teljes építkezés, 
és mikorra várható a befejezés?

— A bősi vízlépcső 1990 közepétől 
termelne áramot, míg a nagymarosi 
1992-ben indulna és 1993-ban éri el a 
teljes kapacitását, a teljes befejezést 
1994-re tervezik. Az 1983-as államközi 
szerződés szerint Magyarország és 
Csehszlovákia 50—50 százalék arány
ban viseli a költségeket, a tulajdon
jog és az üzemeltetési költségek is 
ugyanilyen arányban oszlanak meg, 
függetlenül attól, hogy a létesítmények 
melyik országban vannak. A beruházás 
költségei 1987-es árakon számolva ma
gyar részről 54 milliárd forintot tesznek 
ki, de ez azóta biztosan nagyobb lett.

A nagymarosi vízlépcső teljes egészé
ben egy osztrák cég építi fővállalko
zásban. és a számlát 1996 és 2015 kö
zött villamosenergia-szállítással egyen
lítjük ki.

— Szavaidból úgy tűnik, hogy te is 
az építkezés hatása alá kerültél, de 
úgy tudom, hogy „ellenzéki" vélemé
nyekkel is megkerestek. Ök mit kifogá
solnak?

— A Duna megemelkedő vízszintje 
miatt attól tartanak, hogy a mellékfo
lyók folyása lelassul, hordalékukat le
rakják, rendszeres kotrás szükséges, sőt 
előfordulhat, hogy a mellékfolyók né
melyike visszafelé fog folyni. A hala
kat ilyen viszonyok mellett a mellékfo
lyókban a kipusztulás fenyegetné. A 
talajvízszint ingadozása kipusztítaná a 
folyók menti élővilágot. Attól tartanak, 
hogy az új rendszer vízzárását nem 
tudják jól megoldani, emiatt a környe
ző édesvízi források elszennyeződnek. 
Tartanak tőle, hogy a szükséges 
szennyvíztisztítók nem épülnek meg a 
beruházás befejezéséig, és így a folyó 
szennyezettsége megnövekedne.

— Láttatok osztrák vizierőművet is. 
Arról milyen benyomásaid vannak?

— Greifensteinben láttunk egy erő
művet, a környező településeket és azt 
a természeti környezetet, amelyet az 
építkezés érintett. El kell mondanom, 
azt, hogy technikai műalkotásnak tekin
tem azt, ahogy a műtárgy besimul a 
környezetbe. Ahogy áz élővilágot ért 
sérüléseket helyreállították, azt a szé
les körű gondoskodást, amit a termé
szetért tettek, a környezetbarát építke
zés követnivaló példájának tartom. A 
környezetvédők Ausztriát a környezet- 
rombolás exportőrének tartják. Ezt az 
erőművet a nagymarosi mintájának te
kintjük, ezért az a véleményem, ha ezt 
a környezetet is „importáljuk" Ausztriá
ból, akkor azzal csak nyerhetünk. A 
tájba harmonikusan simuló sportléte
sítmények, az erőmű építéshez készült 
meder meghagyásával létesült vízi
sportközpont, hétvégi pihenőhelyek, 
kempingek, a volt ártéri parkerdő vál
tozatos állatvilágával mind az erőmű
nek köszönhetik létüket.

— Véleményed szerint leállítható 
még az erőműépítés?

— Gazdasági és politikai öngyilkos
ság lenne, mivel a befejezéséhez je
lenleg már kevesebb pénz kell, mint az 
eredeti állapot visszarendezéséhez .Az 
államközi szerződéseket már súlyos po
litikai következmények nélkül, egyolda
lúan nem lehet felbontani. Azt azonban 
rögzítenünk kell, hogy ilyen jelentős 
beruházást társadalmi közmegegyezés 
nélkül mégegyszer indítani nem sza
bad.

Zárjuk a gondolatsort a képviselő- 
csoport útja után a sajtóban is meg
jelent összegzéssel, miszerint: Bős- 
Nagymarost nem megépíteni hiba, rósz- 
szül megépíteni viszont bűn."

Purget József

Mit mond
a Gazdasági Kamara?

Ha...
A Magyar Gazdasági Kamara elem

ző anyagot bocsátott a tagvállalatok 
részére az ár- és adóreform vállalati 
hatásairól. A vizsgálat arra irányult, 
hogy meghatározzák, milyen lett volna 
a bevezetett ár- és adóreform hatása, 
ha az 1987-re visszamenőleges jelleg
gel érvényesült volna. Ebből az anyag
ból emeltem ki néhány gondolatot cik
kemben.

1. Eredmény alakulás: a vizsgált 
vállalati kör (1004 ipari vállalat) mér
leg szerinti eredménye csökken, ennek 
mértéke 60 százalékra tehető. Az átál
lás következtében ipari szinten 2,8 
százalékra mérséklődik az árbevétel 
arányos eredmény.

Már a korábbi vizsgálatok is jelez
ték, s ez most is bebizonyosodott, hogy 
az eredmény ilyen mértékű csökkenése- 
a veszteséges gazdálkodás ugrásszerű 
kiterjedésével jár együtt. A kimutatható 
veszteség mértéke az 1987. évi 1,1 md 
Ft-ról 4,9 md Ft-ra emelkedik, ami há
rom és félszerese az 1987. évinek.

2. Adókiváltás: az 1987. évi értéké
nek 40 százalékra zsugorodott nyere
ség önmagában nem minősíthető, csak 
annak vizsgálata után, hogy ez a kevés 
jövedelem mire elegendő?

— Nyereségarányos adók számsze
rűen legnagyobb mértékben csökken
tek. Ez azonban „fiktív", hiszen az adó
teher csupán 5 százalékponttal csök
kent. hanem az eredmény és így az 
adóalap képződése mérséklődött.

■—• Élőmunkát terhelő adóknál emlí
tést érdemel a részesedést terhelő, új 
típusú adó. Ha a vállalat változatlan 
arányban és így kedvezményesen fizet 
idén részesedést, ennek adója akkor is 
140 százalékos mértékű. A vállalati te
her igen nagy,' a költségvetési adóbe
vétel viszont minimális.

— A beruházás ÁFA-ja: a vissza 
nem térített hányad miatt az adóteher 
ebben az évben megközelíti az 1987. 
évi vagyonadó és felhalmozási adó 
együttes értékét.

3. Jövedelem differenciálódás: az 
adózott eredmény csökkenése vagy nö
vekedése a meghatározó a vállalati 
pozíció megítélésében. A számítások 
alapján a vállalatok közel 50 száza
léka adózott saját forrásainak csökke
nésére számíthat és a csökkenés mér
téke meghaladja az 1987. évi nettó É 
alapjuk 40 százalékát. A vállalatok má
sik hányada hasonló nagyságú forrás- 
növekedéssel számolhat.

A Gazdasági Kamara anyaga igen 
érdekes elemzéseket tartalmaz a ki
emelteken túlmenően is. Foglalkozik a 
relációs jövedelmezőséggel (fő értéke
sítési irányok), melyről megállapítja, 
hogy a változások iránya kedvező 
ugyan, de mértékei túlzottak.

Az anyag tartalmaz továbbá össze
foglaló megállapításokat, következteté
seket is.

Simon Éva
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Pénzügyi osztályvezető:

Pálfalvai Lászlóné

Az elmúlt év végén Pállah/ai László
né kapott megbízást a pénzügyi osztály 
vezetésére.

— Nehéz időszakban kerültél az osz
tály élére, éppen a legnagyobb vál
tozások közepébe csöppentél.

— Igen, ez így volt, de különöseb
ben nem lepett meg, ugyanis valahogy 
mindig a mély vízbe kerültem eddig is. 
Nehéz volt az első félév: az ÁFA és a 
többi adók, a sok új nyilvántartási kö
telezettség, a számlák fokozottabb el
lenőrzése. Ugyanakkor izgalmas fel- 
ódat volt és kedvelem a változatossá
got.

— Nem csak a feladat volt új, ha
nem a gyár is, hiszen december 1-jén 
kerültél hozzánk. Mondanál néhány 
szót az előzményekről?

— Teljesen véletlen volt, hogy a 
Dohánygyárba kerültem. Kaposvárról 
kerültem Pécsre, majdnem idegenként. 
A Munkaügyi Szolgáltató Irodában 
tájékozódtam a lehetőségekről. Ott 
kaptam a gyár címét. Akkor szervezőre 
volt szükség, engem nem nagyon von
zott ez a terület, de azért eljöttem tá
jékozódni. Az első beszélgetésnél már 
kiderült, hogy valóban nem felelünk 
meg egymásnak a jelzett munkakör
ben, viszont lehetőség nyílott pénzügyi 
vonalon elhelyezkedni. Ez nagy örö
mömre szolgált, hiszen a pénzügy 
mindig a legkedvesebb volt számomra. 
Ezen a vonalon kezdtem, ott tanultam 
meg a precíz, kemény munkát, az oda
figyelést stb. Boldog voltam, hogy 
visszakerülhetek a pénzügyre, ugyan
akkor zavart egy kicsit, hogy talán túl 
nagy volt a bizalom, elvárás irántam. 
Az új hely és a szabályozók gyökeres 
változása kicsit sok volt, féltem, hogy 
nem felelek meg teljes mértékben az 
elvárásoknak. Egy év múlva szeretnék 
majd a főnökeimmel ezekre a dolgok
ra visszatérni, remélem lesz rá mód.

— Érdekes, hogy ezt mondod, a kí
vülállók semmi bizonytalanságot vagy 
félelmet nem fedeztek fel a viselkedé
sedben.

— Nagy energiát adott ez a biza
lom, ösztökélt a munkára. Nem saj
náltam az időt, mert örömöt ad, ha 
egy feladatot jól megold az ember. 
Lehetőséget és bizalmat kaptam, ez 
segített a beilleszkedésben is.

— Mik a terveid? Megismerkedtél-e 
a gyárral?

— Szimpatikus volt, hogy körülvittek 
és elmagyarázták a technológiát, ez 
nagyon jó volt, mert egészen más el
képzeléseim voltak. Az egyszeri gyárlá
togatás persze kevés volt, nem mond
hatom, hogy megismerkedtem a gyár
ral. Szándékomban áll jobban bele
mélyedni, előtte azonban más felada
tok vannak. Szeretnék egy ütőképes 
pénzügyet létrehozni. Az osztály kol
lektívája jó volt, remélem, most, a két 
új dolgozóval is az lesz. Úgy gondo
lom, ez jórészt rajtam múlik, mert ami
lyen a vezető, olyan a gárdája. Igyek
szem továbbra is bizonyítani. A mun
kában maximalista vagyok. Talán néha 
túl nagy tempót diktálok, s elvárom 
mindenkitől, hogy a legjobbat nyújtsa. 
A pénzügy fontos terület, egy hiba 
vagy baki igen látványos, nemcsak 
gyáron belül, hanem esetenként a 
külső kapcsolatnál is. Mindenképpen 
szeretném ezt elkerülni. Ennek egyik 
eszköze a szoros kapcsolat a munka
társakkal, a jó információáramlás (ne
hogy ellentétesen intézkedjünk). Lé
nyegesek a külső kapcsolatok. A mai 
pénzügyi helyzetben sokat segíthetünk 
egymásnak. Szeretnék idővel eljutni a 
társvállalatokhoz, személyesen is meg
ismerkedni a kollégákkal, akikkel a 
telefonkapcsolatok Igen jók.

— Milyen kép alakult ki benned a 
vállalatról?

— Rövid volt az idő, mégcsak is
merkedem. Tetszik ez az alkotó szel
lem, a tenniakarás és a rugalmasság, 
amit eddig tapasztaltam. Vannak 
problémák is, ezek talán abból fa
kadnak, hogy egymás munkáját nem 
tiszteljük eléggé. A gyakorlatban jön
nek ki olyan gondok, melyek elkerül
hetők lehettek volna, ha előtte be
szélünk egymással, ha gondolunk rá, 
ha odafigyelünk a másikra. Ezen a 
területen még fejlődni kell.

Simon Éva
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Pártélet

Elsőként
Az MSZMP Városi Bizottságához tar

tozó vállalati pártszervek közül elsőként 
alakult meg a Pécsi Dohánygyár párt- 
bizottsága. A pártbizottság feladata az 
MSZMP politikai irányvonalának meg
felelően a helyi politikai munka terve
zése, szervezése, végrehajtása és a fo
lyamatos ellenőrzése. A pártbizottság 
jelentős mértékben a munkabizottsá
gokon keresztül folytatja az operatív 
tevékenységét a politikai, gazdasági, 
mozgalmi munkák vonalában.

Az agitációs és propaganda munka
bizottság egyik legfontosabb feladata, 
hogy elősegítse a szocializmus építésé
ből adódó feladatok megértését, se
gítse a pártbizottság és az alapszerve
zetekben tevékenykedő párttagok kö
zötti tájékoztatást és az információ- 
cserét. Gondoskodik arról, hogy az 
alapszervezetek időben megkapják a 
munkájukhoz szükséges általános és 
helyi információkat. Folyamatosan kell 
tartani a kapcsolatot az alapszervezeti 
propagandistákkal, törekedve a meg
felelő munkamegosztásra. Fontos szem
pont a pártban, a kollektív vezetés el
vének érvényesülése, ezért vállalatunk
nál a gyakorlatban kell, hogy igazo
lódjék a politikai és egyes határoza
tok helyessége.

A propagandamunka során szüksé
ges, hogy ne csak a párttagság, ha
nem a párton kívüliek is tájékoztatva 
legyenek a vállalati intézkedésekről, 
határozatokról — igény szerint az in
tézkedések hátteréről. A pártonkivüliek- 
nek sem mindegy, hogy mit döntenek 
a munkájukat érintő kérdésekben a 
pártalapszervezetekben, vagy a válla
lati pártbizottsági üléseken.

Rendszeressé kell tenni a fontosabb 
javaslatok, kezdeményezések előzetes 
megvitatását és fontos, hogy minden 
gazdasági vezető a maga területén 
kötelességének érezze a gazdaságpoli
tikai agitációt. Politikai szempontból 
jelentős az, hogy a dolgozók széles kö
re ismerje a döntések eredményét. Fel
tétlenül oda kell figyelni a másként 
gondolkodó, más felfogású, más világ
nézetű állampolgárokra, akik aktív 
résztvevői a társadalom építésének. 
Közéletünk része kell hogy legyen a 
kulturált vita- és az érdemi partnervi
szonyok kialakítása.

A társadalmi és gazdasági változá
sok új megközelítést, új megoldásokat 
igényelnek. A feladatokhoz mérten 
előtérbe kell helyezni az önképzést, a 
szakmai és politikai műveltség gyara
pítását. Munkánkban — a politikai 
munka eredményességét elősegítve — 
az eszközöket és a módszereket a helyi 
igényekhez és szükségletekhez formál
juk.

Biczá Dezső
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Rendészeti vezető:

Brun Zsolt

Munkahelyünktől elvárjuk, hogy ha
zamenetelig őrizze meg értékeinket és 
elvárjuk azt is, hogy biztosítsa szá
munkra a megfelelő munkakörülmé
nyeket. Ez utóbbi azt is jelenti, hogy 
munkaeszközeink, szerszámaink a he
lyükön legyenek és megkapjuk azokat 
az anyagokat, melyek szüségesek mun
kánkhoz. Ezt segíti, szolgálja — sok 
más mellett — a vállalati rendészet is.

Április elsejétől új rendészeti vezető 
dolgozik vállalatunknál. Az azóta eltelt 
idő tapasztalatairól, a rendészeti mun

káról és a jövőre vonatkozó elképzelé
sekről beszélgettem Brun Zsolttal.

— Először azt kérem, hogy mutasd 
be az olvasóknak Brun Zsolt magán
embert.

— 28 éves vagyok, feleségem óvónő. 
Van két fiam, a kisebb egyéves, a 
nagyobbik pedig négy. Szentlőrincen 
tanultam, ahol növénytermesztő és ál
lattenyésztő szakon végeztem. Első 
munkahelyem a Gabonaforgalmi Vál
lalat volt, ahol több beosztásban is 
dolgoztam. Itt elvégeztem a felsőfokú 
raktárgazdálkodási tanfolyamot és töb
bek között megismerkedtem a ren
dészeti munkával is.

— Közel fél éve dolgozol vállala
tunknál. Mi a benyomásod a Pécsi 
Dohánygyárról?

— A legfontosabbnak azt tartom, 
hogy aránylag jó közösség alakult ki 
a dolgozók között. Úgy érzem, ez igaz 
mind a munkások, mind a vezetők 
kapcsolatában is. Azt tapasztalom, 
hogy a vállalat szociális szempontból 
is sokat ad dolgozóinak.

— Arra kérlek, hogy mutasd be az 
olvasóknak a rendészet munkáját, fel
adatát.

— Azt hiszem, a dolgozók többsége 
is úgy gondolja, hogy fegyelmezett kö
rülmények között lehet jól dolgozni. 
Ebből adódóan egyik legfontosabb 
feladatunk az, hogy segítsük a dolgo
zók biztonságos munkavégzését, vi
gyázzunk értékeikre. Másik oldalról 
a gyár értékeinek, a társadalmi tulaj
donnak a védelme a feladatunk. Ez 
utóbbi segíti a vállalatot a hatékony 
munkavégzésben.

— Az eddigi tapasztalatod alapján 
milyen céljaid vannak, hogyan fejlesz
tenéd a rendészeti tevékenységet?

— Alapvető célom az, hogy korrekt, 
jó munkatársi kapcsolatom alakuljon ki 
a dolgozókkal, vezetőkkel. A jó és 
eredményes munkát csak együtt tud
juk elérni. Munkám során számítok a 
becsületes, korrekt dolgozókra. Szüksé
gesnek tartom azt, hogy a dolgozók 
lássák előre, cselekedeteiknek milyen 
következményei lehetnek. Ügy érzem, 
hogy jobban meg kell ismernem az 
embereket, a termelési folyamatot, a 
szállítást és szeretném megismerni más 
vállalatok rendészeti munkáját is. Nem 
az a célom, hogy új feladatokat talál
jak ki, de bővíteni szeretném a rendé
szeti tevékenység alapjait.

K. K. J.

Időtócsák
1988. július 5. Derült, száraz, meleg 

idő, 33 fok meleg. Kint. Már második 
napja termelünk — cigarettát és ve
rejtéket.

13 óra 30 perc. Belépek a gyárka
pun. A portás tíz éve ismer, de most 
mégsem ismerhet meg, míg a gyári 
belépőt föl nem mutatom. Belépőt föl, 
én be.

13 óra 40 perc. Az öltözőmben va
gyok. Miközben a zoknimat vetem le, 
a mögöttem levő két munkatársam 
hangos csattanással beesik a szek
rénybe. Sebaj, rójuk csukom az ajtót, 
addig sem foglalják el a helyet. El
végre az úgyis csak egy embernek 
elég.

13 óra 50 perc. Megyek be a csar
nokba. Az előtérben még megcsodá
lom a három darabból álló szóda
gyártó készüléket, mely most nem 
csak szódát ad, hanem hideg fürdőt is. 
Igaz, a kismedencét elfelejtették hoz
záépíteni, így csak a padló úszik. Sze
retem ezt a komoly műszaki paraméte
rekkel bíró csodát. Elég bonyolult le

het, mert főgépmesteri feladat a pa
lack cseréje is. Kezd a bizalmam 
megrendülni. Nem magamban.

13 óra 55 perc. Belépek a terembe. 
Enyhe forróság csap az arcomba. Rö
vid megbeszélés a kollégámmal. Meg
állapítjuk, hogy meleg van. Tényleg!

14 óra. Kezdődik a műszak. A nők 
üdék, frissek. Végigjárom a gépeket, 
ellenőrzőm a nyomdát. Mire végzek, 
gyöngyözik a homlokom.

16 óra. Már két órája megy a ter
melés. A gépek és az emberek ontják 
a hőt. A nők még frissek, de már nem 
üdék. A garatosok rendületlenül sza
ladgálnak munkáért.

17 óra 20 perc. Kapásom van. Né
mi műszaki probléma jelentkezett az 
egyik gépnél. Mire végzünk, csurog 
rólunk a víz. Még ott is!

18 óra. Félidő a pokolban. Már úgy 
érzem magam, mint egy múmia, kez
dek aszalódni. Körbenézek, a nők 
már nem frissek, nem üdék. Csapzot- 
tak és fáradtak. Egyesek a gépnél lé
vő fujatólevegővel hűtik magukat. 
Egyre sűrűbben járunk ki az udvarra.

18 óra 30 perc. A KÖJÁL-tól jöttek 
mérni. A legmagasabb érték 37 fok, 
árnyékban.

20 óra. A meleg tetőzik. A beton- 
csarnok és a gépek ontják a hőt. Me
legüzem, pótlék nélkül! Kába vagyok. 
Munkakedvem, ha volt is, mostanra 
már elszállt. Egyre sűrűbben nézem az 
órám. Csak minél előbb el innen! Ha
za. Nézném a nőket, de nem látok. 
Csapzott hajam a szemembe lóg, ve
rejtékben úszom. Dühösen nézem a 
három hűtőadaptert, melyek nevükhöz 
híven csak LEHEL-nek. Nekik is mele
gük lehet, mert szép víztócsákat eresz
tenek lábazatukhoz.

21 óra 40 perc. Végre megjött a 
váltóm. Rövid szavak. Probléma? 
Nincs. Meleg? Van. Kint is.

22 óra. Vége. Indulás a fürdőbe, ro
hanás a tus alá. Igaz, zuhanyozni aka
rok, de lábfürdőt is kénytelen vagyok 
venni, mert a tálcából lassan három 
éve nem folyik le rendesen a koszos 
víz. Dühös vagyok, bár kit érdekel?

22 óra 30 perc. Hazaértem, sör le, 
ágyba be. Anya alszik, én is. Álmo
dom. Álmodom egy 20—22 fokos 
munkateremről, egy korszerűbb szóda
automatáról és egy olyan zuhanyzóról, 
ahol nemcsak kijön a víz, hanem le is 
folyik. Álmodom egy olyan vezetőről, 
aki érdemben intézkedik, hogy feléb
redve mindez valóság legyen...

Kovács László
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Eszperantó

Híd a nemzetek között
Gondolták-e kedves Olvasók, hogy 

Petőfi Sándor kiváló alkotása, a János 
vitéz kínai nyelven is megjelent? Azt is 
kevesen tudják, hogy milyen kalandos 
úton! A János vitéz találkozása ugyan
is a kínai olvasókkal az eszperantó 
nyelv közvetítésével jött létre.

Az eszperantó mesterséges nyelv, 
melyet dr. Ludwig Zamenhof lengyel 
orvos a múlt század végén alkotott 
meg. A nyelv immáron 100 éves lé
tével bizonyította életképességét, hasz
nosságát, kiállta számos konkurens 
mesterséges nyelv támadását. Sokan, 
sokszor bántották, ugyanennyien védel
mükbe is vették.

A mesterséges nyelvek ellen leg
többször hangoztatott kifogások egyi
ke: mesterségesek, természetellenesek. 
Ez a kifogás nem vehető komolyan. 
Ha kifogásoljuk — mondjuk — az esz
perantó mesterséges voltát az angol 
vagy a francia nyelv természetes voltá
val szemben ugyanígy járunk el, mint
ha az autó mesterséges voltát szem
beállítanánk a ló természetes tulaj
donságaival. A mesterséges jelleg, va
laminek a mesterséges volta az em
beri elme megnyilatkozása, amely úrrá 
tette az embert a természeten.

Ügy vélem, hogy az eszperantónak 
nincs is szüksége védőbeszédre, hiszen 
a tények önmagukért beszélnek. Ezek 
közül csak néhányat sorolnék fel. Gon
dolták volna, hogy a Brit Eszperantó 
Szövetség kb. negyvenezer eszperantó 
nyelvű könyv címét tartja nyilván, 
melynek fele eredeti irodalmi mű, 
másik fele fordítás, szótár, egyéb ki
advány? Nem kis büszkeséggel vall
hatjuk, hogy mi magyarok is számos 
mű fordításával gyarapítottuk a gyűj
teményt. A magyar eszperantisták for
dítása révén ismerték meg a világ né
pei Karinthy, Kassák, Darvas, Gárdo
nyi, Petőfi, Ady nevét.

A fordítók közül elsőként kell emlí
teni dr. Kalocsay Kálmánt, aki először 
1924-ben fordította le Madách: Az 
ember tragédiája c. művét, majd Pe
tőfi: János vitézét. Az sem mindenki 
előtt ismert tény, hogy 20 'ország 25 
rádióállomása ad hetenként eszperan
tó nyelvű műsort, vagy az, hogy a 
Nemzetközi Távirati Unió 1925-ben a 
hivatalosan használható távirati nyel
vek közé az eszperantót is felvette. 
Vagy: több ország hivatalos vasúti 
menetrendje (hazánké is) eszperantóul 
is tartalmazza az általános tudnivaló
kat. Eszperantó nyelvű színjátszó cso
portok — hivatásos művészekkel — 
működnek Budapesten, Prágában, Var
sóban, Szófiában, Párizsban stb. A 
bécsi Burgban található a „Nemzet
közi Eszperantó Múzeum", amely 1929 
óta működik.

Az eszperantista — azt mondják — 
megszállott ember. Lelkesen ápolja a 
mozgalom múltját, éli jelenét és 
egyengeti jövőjét.

Azt írtam: mozgalom — mert az 
eszperantó nem csupán egy nyelv, ha
nem sokkal több annál, mozgalommá 
nőtt, miközben léte 100 esztendeje 
alatt cselekvő részesévé vált hazánk 
történelmének is. Magyarországon az 
első eszperantó csoport 1901-ben 
alakult, majd 1913-ban Magyar Orszá
gos Eszperantó Egyesület jött létre. A 
két világháború között az eszperantó 
munkaszervezet lehetőséget nyújtott az 
illegális Kommunista Párt munkájához 
is. Taaiai voltak olyan kiemelkedő 
egyéniségek is, mint Stromleld Aurél, 
Kilián György, Martos Flóra, Hámán 
Kató. A felszabadulást követően a 
mozgalom újjászerveződött. 1960 óta 
a mozgalom a SZOT felügyelete alatt 
működik, Magyar Eszperantó Szövetség 
néven.

összegezve: az eszperantó nyelv, 
amelynek mozgalma is van. De hát 
miért jó, ha az ember tudja, ismeri a 
nyelvet?

—• mert 83 országban van szerveze
te,

— mert az eszperantó épp oly élő, 
beszélt nyelv, mint bármelyik nép 
nyelve,

— mert könnyű, logikus, ezért na
gyon rövid idő alatt elsajátítható. 
(Nem elhanyagolható szempont, 
hiszen rohanó világunkban kinek 
van ideje sok nyelvet megtanul
ni),

— mert közvetlenül, tolmács nélkül 
tudunk más nemzetek fiaival-lá- 
nyaival beszélni,

— mert barátokat szerezhetünk az 
egész világon, és bármiben szá
míthatunk segítségükre,

— mert az eszperantó megtanulásá
val alapot szerezhetünk arra, 
hogy más nyelveket könnyebben, 
gyorsabban tanulhassunk meg.

Végezetül Bárczi Géza akadémikus 
szavait idézem: ,,Az eszperantó él. Je
lene színes, értékes. Hogy jövője a 
kívánt mértékben terebélyesedjen ki, 
hogy e nyelv gyors fokozatokon át 
mindenki kincsévé váljék, csak rajtunk 
múlik. Aki vállalja azt a csekély fá
radtságot, hogy e nyelvet megtanulja, 
nem csak magának szerez sok hasz
nos örömet, hanem az emberiség jobb 
’övőjének építéséhez illeszt egy épí
tőkövet.”

(Az érdeklődők nyelvtanfolyamokon 
vehetnek részt. A tanfolyamok helyéről 
és idejéről bővebb felvilágosítást a 
következő címen lehet kérni: Magyar 
Eszperantó Szövetség Baranya megyei 
Bizottsága, Pécs, Alkotmány u. 3. sz. 
Levélcím: 7601 Pécs Pf.: 2.)

Balogh Józsefné

ROVINJ
Egy nyári kora reggelen kis csalá

dommal és a telepakolt Trabantunk
kal elindultunk a jugoszláv tenger
partra a Marton családdal. Még sö
tét volt, qmikor Barcs felé vettük az 
irányt. Térkép, zseblámpa és egyéb ap
róságok a kéznél, mindenki örül és 
éber, de talán a fiam volt a legbol
dogabb mindenki közül. Gyors útlevél- 
vizsgálat és máris Jugoszláviában va
gyunk. Már csak 460 km Rovinj! Igye
keztünk Kutina felé, hogy az autópá
lyára felhajthassunk. Az ellenőrző szel
vény birtokában Zágráb felé „szágul- 
dunk" a jó kis Trabival, igaz, sokat 
előzgetnünk sem kellett. ..

Kisebb kerülővel — a karlovaci 
autópályára értünk és utunkat Rijeka 
felé vettük. Végre megpillantottuk az 
Adriát a hegyek közül és hamarosan 
Fiume csodálatos panorámája tárult 
elénk. Rovinj, a végcél, még messze 
van, így nem sokat időztünk, illetve ke

restük a kivezető utat... Az utat 
megtaláltuk, de az alagutat sajnos 
nem, így a jó kis Trabinknak a közel 
1400 m magas hegyet kellett meg
másznia. A sebességváltó kar túlnyomó 
részt az alacsonyabb fokozatokban 
volt. Végre lejtő... Most csak a fék 
bírja ki ... kibírta ... Egy-két útrövidí
tés, ami persze mindig azzal járt, 
hogy eltévedtünk. 14 óra körül megér
keztünk Rovinjba, az Istriai-félsziget 
egyik legszebb városkájába.

Megkerestük a kempingünket, majd 
több átköltözés után a Marton család
dal elfoglaltuk a lakókocsinkat. Egy 
klasszul felszerelt lakókocsiban lak
tunk hatan, ami az éjszakákat leszá
mítva nem is volt túl rossz. Fürdés, 
evés, kirándulás... A tenger csodá
latos, koszt mint otthon, mert a lá
nyok ügyeskedtek és finomakat főztek. 
Az időjárás nem az igazi adriai káni
kula volt, de így több idő jutott a kör
nyék megismerésére. Megnéztük Pula 
hatalmas amfiteátrumát, valamint a 
belváros nevezetességeit, világhírű ba

zilikáját és a környező kisebb telepü
lések templomait, mint pl. a hajdani 
Szent Balázs templomot.

Rovinj hangulatos, szűk belvárosi 
utcáin sok kellemes órát töltöttünk sé- 
tálással, nézelődéssel, a város neve
zetességeinek megtekintésével. Sajnos 
az idő gyorsan elröpült, s az első hét 
után még öt éjszakára a szomszédos 
Monsena kempingben vertük fel sát
rainkat, a gyerekek nagy örömére. A 
kempingben állandóan hideg-meleg 
víz, ABC, étterem, diszkó, a gyerekek 
és felnőttek szórakozására vízi csúszda. 
Egyszóval igen kellemes öt napot töl
töttünk Monsenán. Nem éppen vidám 
arccal tudomásul kellett vennünk, 
hogy a nyaralásnak vége és indulni 
kell haza felé. Egy igazi adriai káni
kulai délelőtt összecsomagoltunk és 
fájó szívvel elindultunk... Rijekónál 
még egy utolsó pillantás a kékes-zöld 
Adriára és irány Karlovac, ahol még 
utolsó dinárjainkat elköltöttük. Majd 
ismét az autópálya, Kutina, Barcs és 
Pécs ... Schlitt István
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Pákozd emléke
Az egykori pókozdi csatamezőn ma

gasba törő obeliszk egy győzelmes 
csata emlékét és dicsőségét hirdeti: 
emlékeztet, hogy 1848. szeptember 29- 
én az újjászervezett magyar honvédse
reg ezeken a dombokon aratta első 
nagy győzelmét az osztrákok és szö
vetségeseik felett. Az emlékmű nem 
csak az 1848-as szabadságharcra em
lékeztet minket, hanem felidézi törté
nelmünk legszebb korszakait.

A Magyar Népköztársaság Minisz
tertanácsa 1951-ben határozta el, 
hogy ezt a győztes napot a néphad
sereg napjává nyilvánítja. Néhány év
vel később a Minisztertanács kiszélesí
tette az ünnep kereteit és az összes 
fegyveres erők napjává tette szeptem
ber 29-ét. így ezen a napon felidéz
zük forradalmár elődeink sok évszá
zados küzdelmét, emlékük előtt tisztel
günk, hitet teszünk a honvédelmi ha
gyományok továbbvitele mellett.

Az ünnepnap azéit különösen jelen
tős számunkra, mert a hozzá kap
csolódó történelmi események, csaták 
és küzdelmek történelmi, politikai, ka
tonai tanulságainak felidézése újból 
és újból bizonyítja: ezek az eszmék és 
tanulságok, a honvédő harcokban ta
núsított egyéni és kollektív katonai 
erények aktuálisak a haza mai fegy
veres védelmezői számára is.

A küzdelmek irányítói, a nép fegy
vert fogott fiai egyek voltak hazasze
retetben, a kizsákmányolok elleni gyű
löletben, a szabadság és független
ség szeretetében. Ezért harcoltak az 
„utolsó csepp vérükig” Zrínyi harcosai, 
Hunyadi János fekete serege, Dobó 
István vitézei, Bocskai hajdúi, Esze Ta
más bocskorosai, Rákóczi kurucai, az 
1848-as honvédek, a Tanácsköztársa
ság vöröskatonái, a második világhá
ború magyar partizánjai, ellenállói, a 
demokratikus magyar hadsereget meg
alakító kommunista és haladó parancs
nokok és katonák.

Az évszázadok során a szabadság 
gondolatával mindig együtt járt az ál
landó nemzeti hadsereg felállításának 
eszméje is. Már Zrínyi Miklós, a költő 
és hadvezér papírra vetette: „Szüksé
ges azért, hogy a magyar nemzet... 
ha magának, utódjainak megmaradást 
kíván, tartson fegyvert kezében ... Az 
ország tartson egy hadsereget lábon, 
készen, aki mindenfelé, minden órá
ban, minden szempillantásban, télen 
nyáron oda mehessen, ahová szükség 
kívánja. Ez minden alapja a mai meg
maradásunknak.”

Zrínyi eszméit igyekezett megvalósí
tani Rákóczi, s nyolc éven keresztül 
sok vereséget mért a sokkal erősebb 
idegen csapatokra. A történelem során 
újra és újra felmerült a szabadság 
megvédelmezése, ezzel párhuzamosan 
minden esetben újjászületett az állan
dó nemzeti hadsereg gondolata is. Az 
első független magyar nemzeti-népi 
hadsereg 1848 kora őszén alakult

meg. Ez Kossuth Lajos országgyűlési 
javaslata alapján 20 ezer újoncból állt 
és felállításához 42 millió forint volt 
szükséges. E hadsereg 14 ezer katoná
ja vette fel a harcot szeptember 29-én 
Pákozdnál Jellasics 34 ezer császári 
katonájával, s őket fél nap alatt meg
futamította. Az országgyűlési biztosok 
másnap ezt írhatták jelentésükben: 
„Szeptember 29-e kiszámíthatatlan kö- 
vetkezésű nap, a csata döntött hazánk 
sorsa felett, nemzeti önállóságunk első 
alapköve tegnap tétetett le, az el
esettek vérével erősítve minden ár
mány és viharok ellen".

A szabadságharc elbukott, a hőstet
tekről valóságos legendakor alakult ki 
a múló évtizedek alatt. A Magyar Ta
nácsköztársaság idején a párt hívó 
szavára a forradalmi láng ismét nagy
ra nőtt, néhány nap alatt tíz- és tíz
ezrek léptek be a Vörös Hadseregbe. 
És ismét legendák születtek a hősies
ségről, a bajtársiasságról, a hazasze
retetről, és a nemzetköziségről. A Ta
nácsköztársaság elbukása, hadseregé
nek veresége után tagjainak egy ré
sze a Szovjet Hadsereg oldalán és az 
ellenállók soraiban harcolva, személye
sen részese lehetett a hitleri fasizmus 
szétzúzásának és egyben szervezői, 
harcosai lettek a kommunisták kezde
ményezésére és részvételével születő új 
magyar demokratikus hadseregnek. Az 
új hadsereg megszervezéséhez a két 
munkáspárt 1945. január 30-án elfo
gadott közös állásfoglalása adott 
irányelveket. A megalakult két ma
gyar hadosztály becsülettel teljesítette 
feladatát a hadműveleti területen. Je
lentős szerepük volt országunk életé
nek talpra állításában, aktívan bekap
csolódtak az újjáépítésbe.

Néphadseregünk a Varsói Szerződés 
tagállamai egyesített fegyveres erői 
megbecsült tagjaként teljesíti hivatá
sát. A fegyveres erők többi állomá
nyával együtt szilárd erkölcsi-politikai 
meggyőződöttséggel, a korszerű hadi- 
technika elsajátításával és mesteri al
kalmazásával védelmezik a szocialista 
vívmányokat, a Magyar Népköztársa
ság határait, a közrendet és a köz- 
biztonságot.

Mindnyájunknak éreznie kell: a 
fegyveres erők napját akkor ünnepel
jük méltóképpen, ha teljes odaadással 
munkálkodunk a mindennapi felada
tok végrehajtásán, ha tovább erősítjük 
dolgozó népünk és fegyveres fiai ösz- 
szeforrottságát, a testvéri szocialista 
országok fegyveres erőinek fegyverba
rátságát.

Magyar Miklós

Új porta épül

A volt orvosi rendelő épületének 
átalakítása kapcsán, már többen kér
dezték tőlem, mi lesz az épület funk
ciója? Nos, azóta a belső rész ta
tarozásának és átalakításának egyik 
fele már elkészült, a bolt régi szűkös 
helyéről átköltözött új helyére, ahol 
raktárát és öltözőt is biztosítottunk az 
eladó részére.

A most épülő toldalékrész belül 
össze van kötve a régi épülettel és 
itt kap helyet az új porta. A portai 
részen a motozókon, a mellékhelyisé
geken és a szolgálati helyiségen kí
vül kialakítunk még egy étkezőhelyi
séget a portai dolgozók részére és 
egy rendészeti irodát.

Az épület felső szintjén kap majd 
helyet a telefonközpont, a központ
kezelő helyisége és a központ áram
szünet alatti működését biztosító akku
mulátor helyiség.

Az építkezés jelenlegi állapotában 
talán riasztónak tűnik a régi épület 
aprólékos díszítése mellett a toldalék- 
épület rideg beton-gázbeton együtte
se, de a végleges kialakitásnál az új 
épületrészen is megismétlődnek a régi 
épület díszítő motívumai és a teljes 
befejezéskor a két rész harmonikusan 
illeszkedik majd egymáshoz.

Az épülethez kapcsolódóan a bejá- 
'ati nagykapu fölé oszlopokon álló fe
dett bejárati részt építünk majd, a Do
hány utca felé eső homlokzaton gyá
runk nevével és emblémájával ellátva. 
Ez alól a fedett rész alól vezet maid 
a bejárat az új gépkocsiparkoló felé.

Az építkezés befejezése után a je
lenlegi portát elbontjuk. Az átalakítást 
terveink szerint még ebben az évben 
befejezzük.
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SPORT

Női labdarúgóink 
Kisteleken

Nemrég baráti futballtalálkozóra ka
pott meghívást gyárunk női csapata. 
A kisteleki sportkör futball szakosztá
lya Pécsről egy férfi és egy női kis
pályás csapatot látott vendégül 
augusztus 20-án. A Szegedtől néhány 
kilométerre lévő kb. 8000 lélekszámú 
nagyközségről már többször hallhat
tunk a rádióban, televízióban, elsősor
ban társadalmi közös megmozdulások, 
valamint az aktív sportélet terén. A 
házigazdák igazi alföldi vendégszere
tettel fogadtak bennünket. A teljes 
csapatuk várta a megbeszélt helyen 
péntek este a Pécs—Kiskunhalas—Kis
telek között egymást és a helyes utat 
többször elveszítő autós csapat egyen
ként befutó gépeit.

A bemutatkozások után kiadós va
csora következett egy hangulatos ven
déglőben, majd a szálláshelyünkkel és 
a Bártfa utcai LSK tagjaival, Pécs 
városának férfi képviselőivel ismerked
hettünk meg. Másnap, 20-án Ópuszta
szerre vittek bennünket a házigazdák. 
Volt is látnivaló bőven. A hatalmas 
nemzeti emlékparkban ilyenkor igazi 
népünnepély van. A helytörténeti ne
vezetességek mellett volt itt néptánc 
bemutató, fúvószenekar, politikai nagy
gyűlés kirakodóvásár és még sorol
hatnám. A tágas parkban a környék 
intézményei, vállalatai sátrakat, aszta
lokat állítottak fel, mellette bogrács
ban főtt a dolgozóiknak az illatos 
birkapörkölt és mindig akadt jegelt 
sör is. Mi is egy ilyen standon ebé
delhettünk.

A délutáni órákban került sor a 
kisteleki futballstadion pázsitján a 
rangadókra. Először a nők, majd a 
férfiak mérkőztek meg egymással. A 
házigazdák mindkét meccset megnyer
ték. A női csapat 1-0, a férficsapat 
7-5 arányban bizonyult jobbnak. A 
kiegyenlített küzdelemben elsősorban 
a hazai pálya előnye döntötte el a 
mérkőzések sorsát. Hogy ez mennyire 
igaz, azt a másnapi visszavágó ered
ményei igazolták. Ugyanis vasárnap 
délelőtt a strand betonpályáján került 
sor a játékra (természetesen a mér
kőzés előtt és után egy kiadós pan
csolással). Mi, pécsiek a betonon 
éreztük magunkat inkább otthonosan 
sajnos ritkábban látunk füves pályát, 
mint házigazdáink) és hasonló arány
ban győztünk, mint előző nap kikap
tunk (női mérk.: 3-2, férfi 8-5).

A hngulatos és nagyon kiadós ebéd 
után több órás jó hangulatú búcsúzko
dás következett.

Szeptember második hetének végén 
mi játjuk vendégül alföldi barátain
kat és bizony minden tehetségünket, 
leleményességünket össze kell szed
nünk, hogy méltóan viszonozni tudjuk 

<3 vendégszeretetüket, színvonalas ven
déglátásukat.

Szőts Rózsa

KERESZTREJTVÉNY

Vízszintes: 1. A megfejtés első ré
sze: Eötvös József mondása (zárt be
tűk: O, L). 14. Afrikai állam. 15. Na
gyobb edény. 16. Végtag része. 17. 
Lágy fém. 20. Olasz folyó. 21. Tesz. 23. 
Fényképészeti eszköz. 26. Francia bir
tokos névmás.. 27. Harap. 29. Beta
karító. 30. Lénia. 31. Szerzetes. 33. 
Győri sportegylet. 34. Sebesen halad. 
36. Heyerdahl hajója. 38. Igeképző.
39. Azonos betűk. 41. Pukkancs. 42. 
Zöm zöme. 43. ök! 45. Ókori kisázsiai 
város. 50. Tengeri emlős. 52. Eurázsiái 
nép. 54. Számnév. 55. Ellentétes kötő
szó. 57. Idegen helyeslés. 58. Angol 
tea (TEE). 60. E nap — ford. 62. Kurír 
része. 63. Tevere régi neve. 66. Hófú
vás.

FELHÍVÁS
Ebben az évben vállalatunk 

METE vezetősége és a Fiatal Mű
szakiak, Közgazdászok Tanácsa 
rendezi a hagyományos, iparági 
vetélkedőt. Versenyfelhívásunkat 
elküldtük a társvállalatokhoz, vár
juk a csapatok nevezését.

A vetélkedő több témakört ölel 
fel, természetesen a szakmai jel
legű kérdések (technológia, mű
szaki, gazdasági) lesznek túl
súlyban, de politikai, sport, kul
turális és egyéb kérdésekre is 
gondoltunk.

Előreláthatólag november köze
pén kerül sor a rendezvényre.

Függőleges: 1. Orosz férfinév. 2- 
Közép-amerikai állam. 3. ... Ovo. 4. 
Házmaradvány. 5. Kalauz nélküli. 6. 
Diplomáciai gépkocsik jelzése. 7. A. 
megfejtés harmadik része (zárt betűkr
R, E, Y, E). 8. Talmi. 9. Daloló szócs
ka. 10. A fej része. 11. Teleki könyvtár. 
12. Időmérő. 13. Képzelet jelzője lehet. 
18. Becézett Ilona. 19. Védő. 22. Póz
na. 24. Északi váltópénz. 25. Gyakorító 
rész! 26. Egymagában való. 28. A te
tejére. 30. Nátriumclorid. 31. A meg
fejtés második része (zárt betűk: E,
S, S). 32. Vicc. 34. Teátr — keverve. 
35. Nincs szándékomban (két szó). 37. 
Menyasszony. 38. Rövidített tanintézet.
40. Egyfajta jam. 42. Az egyik nap. 
44. Egymást előző betűk. 47. Fonetikus 
mássalhangzó. 49. Megfelelő. 50. Kal
cium vegyjele. 51. ...-Túsza. 53. Sil- 
bak. 55. Kevert heim. 56. Német bir
tokosnévmás. 59. Kutyája. 60. Kar — 
angolul (ARM). 61. N, M, K. 62. Ribo
nukleinsav. 64. Kiejtett betű. 65. Eself 
67. Minőségjelzés — ford.

Beküldendő a vízszintes 1. és füg
gőleges 7. és 31. sorok megfejtése. A 
helyes megfejtők között jutalomkönyvet 
sorsolunk ki.

A keresztrejtvényt Takáts Lászó ké
szítette.

HÍR
A szakszervezeti bizottság 5 napos 

törökországi kirándulást szervezett a 
vállalat dolgozóinak. Az igen kedve
ző részvételi díj és az érdekes prog
ramajánlat sok munkatársunknak fel
keltette az érdeklődését, több mint 
harmincon vesznek részt a túrán.


